


Intervju

Možemo IInapraviti poveznice
Između događaja u Bleiburgu I

HercegOVini? Postoji IIneko mjesto
za koje bismo mogli kazati da je

,hercegovački Bleiburg'?
Povijesna istraživanja kazuju da je

na Radimlji kod Stoca ubijeno oko 10
000 Hrvata, većinom povratnika s
Bleiburga. I svakog svibnja tu se govori
sv. misa zadušnica za sve njih .,Mogli
bismo zbog toga reći da je to ujedno i
središnje žrtvoslovno mjesto naših
hercegovačkihbiskupija.

U sklopu ovoga spomenuo bih i
Groblje mira na Bilama koje je, zajedno s
povjerenstvima po pojedinim općinama

za istraživanje i uređivanje grobišta .iz
Drugog svjetskog rata i poraća; izraslo na "
radu Vicepostulature. To groblje gdje
pokapamo neidentificirane žrtve i gdje
postavlj amo križeve za pobijene, pove
znica je svih Hrvata u BiH, Herceg-Bosni,
s Bleiburgom, Križnim putom i svom
patnjom našega naroda.

Ovdjebih spomenuo i inicijativu bisk
upa Mile Bogovića koja će, nadam se, biti ,
ostvarena. Onpredlaže Hrvatskikrižni put
koji bi povezao naša zajednička i mjesna
stratišta: Bleiburg.Vukovar, Hercegovinu...
Čvrsto se nadam da će o tomu biti više
govora II vremenupred nama.
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sve preuzela Vicepostulatura 2007. sa
mnom na čelu.

Nažalost, neće biti moguće pronaći .
posmrtne ostatke svih pobijenih franje
vaca.Aliponekad ima i iznenađenja. Tako
smo u posljednje vrijeme pronašli još njih
trojicu,o čemu će biti više govora sljedećih

mjeseci dok još provjerimo određene

podatke i svjedočenja.

Možemo IIna trenutak zastati I
razmisliti o onima koji I donos

smatraju da su 1945, svi doblll ono
Ito su , zaslužlll"7Zbog čega postoje
različite Interpretacije ove tragedije

unutar samog hrvatskog korpusa, al/
I drugih naroda u Hrvatskoj I BIH?
Dok god netko može izjaviti nešto

slično a da ga društvo u cjelini ne osudi
zbog toga, znači da je to društvo i dalje
bolesno. Ne radi se ovdje o tomu ima li
'netko lijeve, desne ili ne znam kakve
poglede. Radi se o tomu podržava li
netko zločin, totalitarizam... ili ne.

Zbog toga ne bih govorio da postoje
različite interpretacije unutar hrvatskog
naroda s obiju strana granice, a i unutar
drugih naroda. Postoji samo zlo koje
treba odagnati iz naše sredine.

Kadajezapočeoproces
prikupljanja dokumentacije.

nalaženja dokaza I na kraju Iskapanja
- tijela ubijenih? Ima IInade da se

ostatci svih ubijenihfranjevaca
pronađUjednoga dana?

Podrazumijeva se da su fratri od
samoga početka tragali za istinom i za
posmrtnim ostatcima svoje pobijene
braće. Jugokomunistički režim to nije
dopuštao. Još u studenom 1945. OZNA
je pokupila sva dotadašnja prikupljena
svjedočenjaod tajnika provincije dr. fra
Bonielja Rupčića, svjedoke izbatlnala,
zastrašila ili uhitila, te zabranila da se o
tomu govori. Ipak, nešto nam je
dokumenata ipak ostalo iz tih vremena.

Drugi pokušaj je bio u godinama Hrv
atskog proljeća kada je fra Andrija Nikić

uspio prikupiti oko 400 stranica svjed
očenja izprve ruke, a fratri u samostansku
crkvu pokopali 12 franjevaca ubijenih u
ratnom skloništu na Širokom Brijegu i 6
franjevaca ubijenih u Mostarskom Gracu.

Nakon toga trebalo je čekati sve do
2004.kada je na inicijativu tadašnjeg
provincijala fra Slavka Solde osnovano
Povjerenstvo za pripremu kauze muče

nika na čelu s fra Antom Marićem. Ono
je 2005. nastavilo s iskapanjima da bi

barem jednoga takvoga kako bi se preko
njega osudio čitav taj jugokomunistički

pokret i na taj način napravila svojevrsna
lustracija. No,umjesto toga pojedini takvi
nam i danas kroje kapu i šeću okolo kao
uvažene ličnosti.

Do nas svih je koliko ćemo govoriti o
svemu tomu te spominjati imena i djela.
Kaooni koji smo prigrlili demokraciju, ta
kvu kakva je, to bismo morali činiti i
neprestano tražiti istinu.Obično ćemo reći

da je najodgovornijiJosip Broz Tito, alipn
ništa ne bi mogao učiniti da nije imao pot
poru u sličnima sebi i u narodu, ma zbog
čega to bilo tako. Vrijemeje konačno da se
oslobodimo svakoga straha, da se po
kajemo za svaku sekundu kada smo milom
ilisilom podupirali hudi jugokomunistički
režim i da počnemo živjeti kao slobodni
ljudi koji znaju tko su i što su.

Iako je pro šlo dosta vremena I vile
se ne može govoriti o presudama nad

Izravnim počiniteljima i njihovim
nalogodavdma, možemo li ipak

govoriti o Imenima onih koji bl trebal/,
ako nllta drogo, odgovarati pred
povijeIĆU?Tkojenajodgovorniji?,

Uvijekje potrebno razlikovati počinit
elje i nalogodavce, bez obzira na to što su
ponekad pojedini bili i u jednoj i u drugoj
ulozi.Takvih ima još i danas, iako ih je sv
aki dan sve manje. Bilobi potrebno osuditi

Europski parlament usvojio 2. travnja
2009. Tu je komunizam jasno stavljen uz
bok nacionalsocijalizmu i fašizmu, te je
navedeno što treba učiniti da se barem
ublaže rane koje su drugima nanijeli. A
ustanovljen je i Europski dan sjećanja - 23.
kolovoza - na žrtve totalitarnih režima.

Naravno, uvijek hvala pojedincima na
svim društvenim razinama koji unatoč

svim zaprjekama pomažu u otkrivanju
zapretane i zabranjene istine. Tu su i neke
institucije. UHrvatskojse pri Ministarstvu
hrvatskih branitelja nastoje skrbiti o našim
pobijenima s te strane granice,a u Herceg
Bosni,BiH, to čini Hrvatski narodni sabor
sa svojim Odjelom za Drugi svjetski i
Domovinski rat

Kako se blvla drlava odnosila
prema zločinunadfranjevcima,

svećenicima općenito te laicima u
Hercegovini? Usporedite to vrijeme s

danainjim I recite nam kako se u
sadalnjostl Hrvatska I BIHodnose

prema tlm zločinima?

Svima nam je poznato da se o svemu
ovomu nije smjelo govoriti tijekom čitave

nesretne Jugoslavije. To nažalost nije
uputno ni danas. Da ne idemo u šira
razjašnjenja, recimo samo da se ni
Hrvatska ni BiH, unatoč nekim službenim
očitovanjima pod pritiskom, još nisu
odrekle jugokomunizma i njegova naslj
edstva.Tomi svi svakodnevno vrlo dobro
osjećamo na svim razinama života, od
politike do umjetnosti, sporta...

Između ostaloga, uporno nastoje pr
ikriti Rezoluciju Europskog parlamenta o
europskoj savjesti i totalitarizmu koju je

pronaći posmrtne
ijenih franjevaca



Intervju

Cestose u pri ču o Bleiburgu I
Krltnom putu nameće I Jasenovac.

Recite nam kodo se jedna tragedija
relativizira drugom, onda se

vrlo lako relativiziraju I mutkl
ubijeni hercegovatkl fratri. Cemu sve

to, zar zločin nije ziotin?
Slaže m se. zločin je zločin počinili ga

naši ili njihovi. uvjetno rečeno. Ali ne vole
svi istinu pa pokušavaju zaustaviti njezino
izranjanje na svje tlo dana. odnosno da sve
ostane onako kako su to zacrtali u prošlim

\
tota litarnim vre menima jugokomunizma.
Danas takvi mašu parol om: Okanimo se
proš losti, a otvorimo se budućnosti. No.
nema budućnosti bez jasnog saznanja o
prošlosti. Uzmimo prim jer Jasenovca koji
ste naveli. Najnovija istraživanja kazuju da
nije sve bilo onako kako su to jugokomu
nisti trubili.a velikosrbi i njihovi pomagači

trube do danas.
U beogradskim arhivima. ali i u on ima

po Hrvatskoj, ima dokume na ta koji o
svemu drukčije svjedoče. Počesto se oni
krij u, ne samo 'da bi se zataškala istina o
Jasenovcu, nego i da bi se man ipuliralo
pojedinim osobama zbog njihove suradnje
s propalim j ugokomunističkim režimom.

Kakve nam poruke ova tragedija
ostavlja za budućnost?

Po meni, trebali bism o uvijek težiti za
istinom i sa mo istinom. Vjernici će to činiti

na svoj način, a nevjernici na svoj. Tada
nećemo svoje grijehe tovariti drugomu,
nego ćemo uvijek imati snage odreći se
svojih loših postupanja i živjeti sa svima
drugima u miru i zadovolj stvu. Nešto slič

no govore nam i razne nevladine udruge
spominjući se ljudskih prava. ali nažalostI Katolički ijednik - 6 / 10. veljače 2019.

počesto je to samo govor hladn ih profes
ionalaca, narodski rečeno. onih koji žele
živjeti na tuđoj grbači.

Zacijelo se bavite mučnim I
te škim poslom. Motete IInam

Izdvojiti odredeni trenutak?
Nikada nisam volio vidjeti ljudsku

kost. pa ni dandanas. Uvijek okrenem
glavu. Međutim, kad su ovi pobijeni u
pitanju, to se sve potpuno mijenja. Velika
je radost pronaći nečije posmrtne ostatke
nakon toliko muka i progona, vremena
kada se o svemu jednostavno nije smjelo
govoriti, a kamo li nešto poduzeti.

Najviše me se dojmio jedan događaj

kad smo 2010. iskopavali stratišteTomića
njivu u Ljubuškom. Tu smo, naime, u
jednoj rupi punoj. bez ikakva reda,
nabacanih tijela pronašli njih 28. Sve smo
ogradili vrpcom da možemo u miru raditi
i da radoznali ne gaze po otkrivenim
kostima. Upozorili su me da se jedan
čovjek toga baš ne pridržava. Pošao sam
ga upozoriti. tim sam mu se primakao,
rekao je gledajući u smjeru kostiju u jami:
. Kad je ovdje ubijen moj otac, majka me
nosila u osmom mjesecu trudnoće."Ostao
sam potpuno bez riječi i polagano se
odmaknuo. Alisam u srcu zaključioda ću

sve učiniti što je u mojoj moći da što više
posmrtnih ostataka pobijenih iznesemo
na svjetlo dana i po mogućnosti im damo
ime i prezime.

Sto mislite da fra Leo Petrović

165 subraće predstavljaju
hrvatskome narodu danas?

Uvijek je teško govoriti potvrdno o
onomu što radi š. Zato ću te riječi izvući iz

onoga što sa m čuo od drugih. Od sa moga
početka ljudi su štova li svoje pobijene
fratre, kao i sve svoje druge pob ijene.
Pokretanjem Vicepostulature pobudila se
u njima nada da Će konačno biti i službeno
priznato ono što oni neprestano nose II

svojim srcima Dovoljno se ovdje prisjetiti
onoga glasovitog Hodočašća mladih na
Siroki Brijeg. Hrlili su sa svih strana da
bezbožnim jugokomunistima kažu kako se
ne odriču vjere svojih predaka i svojega
hrvatstva Nakon Domovinskog rata to je.
istina. stalo jer se sada sve više-manje
može javno iskazati. Ali došli su drugi
oblici. Rasplamsala s e molitva za zagovor
pobijenih franjevaca, rasplamsalo se
njihovo simboličko poveziva nje sa svojim
pobijenima. Svjedočimo tomu u veljači

kada će neki hodočastiti od spomenika
svojim pobi jenima do ratnog skloništa na
ŠirokomBrijegu gdje je ubijeno izapal jeno
12 franjevaca. Isto tako nep resta n je upit
kad će ponovno us krs nuti Franjevačka

klasična gimnazija na Širokom Brijegu s
fran jevcima na čel u, očito da nastavimo
tamo gdje smo stali 1945. .

Je IIvrijeme da po čnemo govoriti
o uzdizanju na čast oltara pobijenih

franjevaca? lako narod većfratre
~tuje kao .slrokobr/~ke mu čenike ';

mo že IIse govoriti o vremenskim
okvirima za proglalenje blatenima?

Uvijek je nezahvalno govoriti o bilo
kakvim vre mens kim okvir ima u
ovakvim sl učajevima. Važn o je zapravo
sa mo da sve lijepo ide svojim službenim
tijekom i da se kroz ta j rad čisti svij es t
svi h nas od jugokomunističkih laži i
upliva . Trenutno smo, naime. još u
istražno m razdoblju koje je pri sa mo me
svojem kraju. Vicepostulatura je već

neko vri jeme sprem na pod nijeti
prikuplje na SVjedočenja i dokumente
mjesnom biskupu da započne postupak
mučen ištva na bisk upijskoj razini. To će

i učiniti kada Uprava Provinci je da
zele no svjetlo. Nakon toga os taje još
rimska razina te uzdi zanje barem nekih
od njih na čast oltara. Uz Božju pomoć

doći će se i do toga časa.

Zahvalio bih sada mjesn om biskupu
don Ratku Periću koji je spremno usta
novio i prihvatio ispitivanje predloženih
svjedoka za Crkveni sud glede pobijenih
hercegovačkih franj evaca. Isto tako hvala i
biskupu don Tomi Vukšićukoji ih je sa sv
ojim pomoćnicima ispitivao u ime toga
suda. Tako su njihova svjedočenja na na
jslužbeniji način sačuvana za budućnost
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